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В представленном исследовании рассматривается период шведской оккупации 

Новгорода в начале XVII в. Предметом изучения в настоящей публикации явился 

документ о разбойном деле, хранящийся в архиве СПбИИ в «Коллекции Соловьева».  

Цель статьи – внести существенные коррективы в устоявшиеся представления о 

разбоях, совершавшихся в Новгородской земле в период Смутного времени: доказать, что 

новгородцы являлись не только жертвами грабежей и разбоев, но и сами совершали 

преступления подобного характера. 

Материал и методы. Анализируется документ «Отписка Федора Аминева 

новгородскому воеводе Анцу Мартыновичу Бою о произведенном в Ивангороде розыске 

относительно ограбления судна английского посла на реке Луге полужскими крестьянами 

и о высылке трех из них в Новгород». Методологической базой исследования являются 

общенаучные и историко-системные методы анализа, синтеза, индукции и дедукции. 

Результаты и их обсуждение. Опираясь исключительно на нарративные данные, 

можно сделать вывод о том, что новгородцы были жертвами, которые терпели 

притеснения со стороны шведских оккупантов. Однако источник свидетельствует об 

участии в разбоях самих новгородцев, что не позволяет считать их исключительно 

жертвами массовых разбоев в Новгородской земле.  

Заключение. К грабежам прибегали не только шведы, контролировавшие северо-запад 

Руси, казаки, поляки, но и сами мирные жители Новгорода, которые пользовались 

ситуацией ради наживы. Жертвами становились все, у кого можно было что-либо 

украсть: как новгородцы, так и иностранцы. 
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To the Issue of the Nature of Robberies in Novgorod Land in the Time of Trouble 
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The present study covers the period of Swedish occupation of Novgorod in the early XVII 

century. The object of the study in this article is the document about the robbery case, stored in 

the Archive of St. Petersburg in the Solovyov Collection.  

The purpose of the work is to make significant adjustments to the established ideas about the 

robberies committed in Novgorod land during the Time of Trouble, namely, to prove that the 

Novgorodians were not only victims of robberies, but also committed crimes of this nature 

themselves. 

Material and methods. The document «Letter by Fedor Aminev to Novgorod Governor Ants 

Martynovich Boi about an investigation made in Ivangorod of the robbery of the British 

Ambassador’s ship  on the River Luga by Poluzhski peasants and the exile of three of them to 

Novgorod» is analyzed. The methodological base of the research is general scientific and 

historical-system methods of analysis, synthesis, induction and deduction. 

Findings and their discussion. Based solely on narrative data, it can be concluded that 

Novgorod dwellers were victims who suffered oppression from the Swedish occupiers. However 



the source testifies to participation in robberies of Novgorodians, that doesn't allow to consider 

them only as victims of mass robberies in Novgorod land.  

Conclusion. Not only the Swedes who controlled the North-West of Russia resorted to 

robberies, Cossacks, Poles as well as the civilians of Novgorod, who used the situation for profit 

also did it. Victims were all who could be robbed, both Novgorodians and foreigners.  
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